
 

 

 

 

فٍ يجبل انذكبء الاططُبعٍ، نهب ثبع طىَم يٍ الأَظًخ انزٍ  QA إجبثخ الأسئهخرعزجز أَظًخ 

رًزذ يٍ انُظزَبد انفهسفُخ وطىلًا إنً َظزَبد لىاعذ وانزٍ  يٍ انضىاثط انكثُزرشًم فهٍ 

ثُبءا عهً  يٍ عذح جىاَت فٍ هذا انجحث رى انزحمُك فٍ عًهُخ إجبثخ الأسئهخ ولذانجُبَبد، 

. هذِ انضىاثطثٍُ خزلاف لاا

 

َظبيب يمززحب نهجُبَبد انُظُخ ثبنهغخ انعزثُخ، حُث رى رطىَز َمذو هذا انجحث يٍ َبحُخ أخزي 

عًهُخ انجحث داخم جسى هبئم يٍ  يٍ انًعهىو أٌو، انعزثُخ IRرجبع انًعهىيبد َظبو اسذ

رعزجز يهًخ طعجخ ورسزغزق ولزب طىَلا نهًسزخذو انعبدٌ، نذا فإٌ رأسُس طزَمخ  انُظىص

 .نكثُز يٍ انًسزخذيٍُ اسززجبع نهجُبَبد لذ ركىٌ فعبنخ جذاً

 

وٌ انشزَف حُث افززضُب أٌ َظبو فٍ هذا انجحث رى رطجُك انُظبو عهً حمم انحذَث انُت

َحزىٌ عهً أحذ كزت انسُخ انزسعخ،  الاسززجبع يمسى إنً يجًىعخ يٍ انًجهذاد كم يجهذ

وكم كزبة َحزىٌ عهً يجًىعخ يٍ الأثىاة فٍ حٍُ أٌ كم ثبة َحزىٌ عهً يجًىعخ يٍ 

 .انفظىل انفزعُخ وهكذا دوانُك

 

عهً انزعهى الإحظبئٍ يٍ خلال يىدَىل َطجك هذا انجحث َظى انزظُُف انًُطٍ ثبلاعزًبد 

حُث رى ثُبء طزاس واحذ نكم ثبة فٍ انكزبة ( Hidden Markov Model)يبركىف انخفٍ 

، نكٍ لجم انمُبو ثهذا انزذرَت رى اسزخذاو عًهُخ هبيخ Trainingوهٍ يب رسًً ثعًهُخ انزذرَت 

انظزفُخ وإعبدح حُث أٌ وظُفزهب هٍ حذف انًعهىيبد  stemmingوهٍ عًهُخ انزجزَذ 

انكهًخ إنً أطههب، ويٍ انجذَز ثبنذكز أٌ انهغخ انعزثُخ هٍ نغخ ثزَخ ثبنًعبٍَ حُث نهب 

 .رظزَف يعمذ جذاً ثعكس انكثُز يٍ انهغبد الأخزي

 

نكم كهًخ فٍ انُض حُث رى إَشبء  feature vectorثعذ عًهُخ انزجزَذ رى رىنُذ لًُخ يًُشح 

رارهب داخم كم يىضىع ثىاسطخ رجًُعهى إنً يجًىعبد نكم لًُخ نهكهًبد ثبلاعزًبد عهً رك

 .لأداء هذِ انىظُفخ k-meansيُهب رلًهب انًًُش، ولذ اسزخذيُب خىارسيُخ 

 

ثبنزغى يٍ اسزخذايُب نهحذَث انُجىٌ انشزَف إلا أٌ انُظبو ًَكٍ أٌ َسزخذو فٍ أٌ يجبل 

انُظبو ولذ رى رحمُك أكثز دلخ رًكُب يٍ ثغُخ سَبدح أداء آخز، ونمذ رى رطجُك عذد يٍ انزجبرة 

 .يٍ طحخ الإجبثبد% 64إَجبسهب عُذ 
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Question answering (QA) has a long tradition, involving many 

disciplines, ranging from philosophy to database theory. Depending on 

the discipline different aspects of the question answering process are 

investigated. 

In this thesis, an Arabic Information Retrieval (IR) System has been 

implemented, we know that searching inside a large corpus is a hard and 

time-consuming task for the user, so that, establishing a way to retrieve 

the data to the user is very effective. The main concern is about the 

Prophetic Hadith. We have assumed that the corpus is divided into main 

topics and each one is divided into sub-topics and so on.  

In another hand, this thesis presented the application of pattern 

recognition algorithm based on statistical learning, the Hidden Markov 

Model (HMM) which builds one model for each topic related trained 

texts and before training there is a processing step in any IR system 

which is stemming, which removes morphological information from the 

word. Stemming has a long tradition in document retrieval, and a variety 

of stemmers are available. The Arabic language is a highly inflected 

language and it has a complex morphology. 

After stemming, and for training purpose a feature vector for each word 

in the corpus is generated. A new approach has been implemented, which 

creates the feature vector for the words from its frequency inside the 

topics, then labels are generated for the words by clustering them into 

groups and one label is given for all words in one cluster, the clustering 

process is used k-means algorithm witch classify or group our stems 

based on attribute/feature. 

Although we used a Prophetic Hadith corpus, the system could be used in 

any other context, anyhow several experiments have been carried out in 

this research in order to increase the performance of our system and the 

highest possible accuracy accomplished in 64%.  

 
 


